
شهروند| شاید 21 اردیبهشت  ماه  سال 92 که 
وارد ستاد انتخابات شد تا به عنوان نامزد منتخب 
ائتــاف اکثریــت اصولگرایان بــرای انتخابات 
یازدهمیــن دوره ریاســت جمهوری ثبت نــام و 
کاندیداتوری اش را اعام کند، فکرش را نمی کرد 
آن قدر در میــان همکاران بهارستان نشــین اش 
محبوب باشــد که 200 نفر از آنها از او بخواهند 
از کاندیداتوری انصــراف دهد و مردم را از حضور 
و خدماتش در قوه مقننه بی نصیب نکند؛ همین 
کار را هم کرد. او با سابقه چندین  سال »لابی من« 
بودن ترجیــح داد انصراف دهــد و همان »آقای 
اخاق« نمایندگان باقی بمانــد تا در بزنگاه های 
اختافات درون مجلس یا حتی بین قوه مقننه و 
دیگر قوا تریبون را به دست بگیرد و به عنوان یک 
روحانی اخاق گرا به نصیحت و حتی هشدار دادن 
به نماینــدگان بپردازد؛ هر چنــد او در انتخابات 
مجلس دهــم رأی نیاورد و بعــد از چندین دوره 
بهارستان نشــینی، صحن مجلس را بدرود گفت 
اما حالا »محمدحســن ابوترابی فــرد« با حکمی 
کــه از رهبر معظم انقاب اســامی گرفته راهی 
تریبون نمازجمعه تهران می شود. انتخابی که از 
دو روز پیش که خبر آن منتشر شده واکنش های 
مثبتی را به ویژه در میان اصاح طلبان و حامیان 
دولت برانگیخته اســت. هر چند ابوترابی فرد در 
تمام دوران نمایندگــی اش در مجلس در طیف 
اصولگرایــان می گنجیــد اما رابطه خــوب او با 
اعتدال گرایــان و اصاح طلبان همــواره او را به 
چهره ای معتدل بدل کرده بود که گوش شنوای 
این طیف در مجالس هفتم، هشتم و نهمی باشد 
که اکثریتش به دســت اردوگاه راســت ها بود. 
حــالا او را در حالی از این به بعد پشــت تریبون 
نمازجمعه خواهیم دیــد که بعد از آخرین خطبه 
آیــت الله  هاشمی رفســنجانی در آن نمازجمعه 
معروف  ســال 88، ائمه جمعه تهــران نزدیک به 
اصولگرایان بوده اند و حالا انتخاب حجت الاسام 
ابوترابی فرد، در کنار کناره گیری سیدرضا تقوی، 
رئیس شــورای سیاســت گذاری ائمه جمعه که 
چهره ای اصولگرا اســت، بعد از 17 سال می تواند 
نور امیدی را بیشتر از گذشــته از این تریبون در 
دل اعتدالیــون و اصاح طلبــان بتاباند؛ تریبونی 
که حداقل از 4 سال گذشــته عمدتا به جایگاهی 
برای انتقاد علیه دولت تدبیر و امید بدل شــده و 
به همین خاطر انتقادهای گســترده ای را در بین 
چهره های سیاسی حتی در بین خود اصولگرایان 
به دنبال داشــته است. شــاید به خاطر اظهارات 
ائمه جمعه در این چند  سال از تریبون نمازجمعه 
تهران باشد. حالا به نظر می رسد رویکرد اخاقی و 
اعتدالی ابوترابی فرد می تواند آغازی نو برای ایراد 
خطبه هایــی در جهت وحدت بــرای حل وفصل 
مسائل مختلف کشــور به دور از یک جانبه گری 
باشد و بتواند آن طور که محمدرضا عارف، رئیس 
فراکســیون امید مجلس هم گفته یاد »آیت الله 

طالقانی« و نمازجمعه های پرشــور آن ســال ها 
را زنده کند و حضور بیشــتر مــردم و جریانات 
گوناگون سیاســی را بیشتر از هر زمان دیگری به 

صفوف این مراسم سیاسي - مذهبي برگرداند. 
محمدحسن ابوترابی فرد کیست؟ 

حجت الاســام ابوترابی فرد در  سال 1332 در 
شهر قم به دنیا آمد و در  ســال 1344 به همراه 
برادر بزرگترش ســیدعلی اکبر بــرای تحصیل 
به نجف اشــرف رفت. او پــس از پیروزی انقاب 
اســامی مســئولیت عقیدتی و سیاسی وزارت 
دفــاع را برعهده گرفــت. ابوترابی فرد در  ســال 
1372 به عنــوان نماینده ولی فقیه در دانشــگاه 
امام خمینی)ره( منصوب شــد و پــس از آن نیز 
مسئولیت نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری را 
در دانشگاه تهران بر عهده گرفت. او همچنین در 
 ســال 1384 به عضویت جامعه روحانیت مبارز 
تهران درآمــد. این کاندیــدای یازدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در ســه دوره هفتم، 
هشتم و نهم مجلس شورای اسامی نایب رئیس 
مجلس شــورای اســامی بود و البتــه در دوره 
هشتم مجلس شورای اسامی مدتی مسئولیت 
معاونــت قوانیــن مجلــس را برعهده داشــت. 
همچنین او در  ســال 1390 با حکم مقام معظم 
رهبری به عضویت هیأت عالــی حل اختاف و 
تنظیم روابط قوای ســه گانه درآمد. ابوترابی فرد 
دوره ششــم، هفتم و هشــتم نمایندگی مردم 
قزوین را در مجلس شــورای اســامی برعهده 

داشت و در نهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسامی توانست رأی مردم تهران را به خود جلب 

کند و وارد مجلس شود. 
امیدوارم همچون آیت الله طالقانی 

تأثیرگذار باشید
محمدرضــا عــارف، رئیس  فراکســیون امید 
مجلس شــورای اســامی یکــی از چهره های 
اصاح طلبی است که در پیامی توییتری انتصاب 
حجت الاسام ابوترابی را به امامت جمعه موقت 
تهران تبریــک گفته و از این انتصاب اســتقبال 
کرده اســت. او در این پیام نوشــته اســت: »با 
تبریک انتصاب حــاج  آقای  ابوترابــی   به  امامت  
جمعه  تهران، امیــدوارم ایشــان  بتوانند  در غنا 
بخشــیدن  به  خطبه های  نمازجمعه مانند اوایل  
انقــاب   که  شــخصیت هایی همچــون  آیت الله  
طالقانــی باعث حضــور جوانــان  در نمازجمعه 
شدند، تأثیرگذار باشند. با شناختی  که از ایشان  

دارم تحقق این  خواسته  دور از انتظار نیست.«
یک اصولگرای آرام، معتدل و اخلاق مدار

علی شــکوری راد، دبیرکل حــزب اتحاد ملت 
ایران اســامی هم درباره انتخاب حجت الاسام 
ابوترابی فــرد به عنوان امام جمعــه موقت تهران 
اعام کــرده که هیچ کــس از بــزرگان و مردم 
بی ادبــی و بی احترامــی از ابوترابی فــرد ندیده 
اســت. علی شکوری راد در حســاب توییتر خود 
در این باره نوشته اســت: »یک اصولگرای آرام، 
معتدل و اخاق مدار اســت. اگر به او باشد جانب 

انصاف را نگاه مــی دارد و اگر حقی را بشناســد 
آن را پــاس می دارد. از او نســبت بــه بزرگان و 
محترمین در بین مــردم، بی ادبی و بی احترامی 
ندیده و نشــنیده ام.« حســام الدین آشنا مشاور 
رئیس جمهوری هم با استقبال از این انتصاب در 
توییتر خود نوشت: اگر تهران باشم این هفته به 

نمازجمعه خواهم رفت، ان شاءالله.«
آبروی  مسند نمازجمعه  را حفظ  کنید

امــا عــاوه بــر چهره هــای اصاح طلــب، 
حجت الاســام ســیدمهدی طباطبایــی عضو 
شاخص جامعه روحانیت مبارز هم از این موضوع 
استقبال کرده و به خبرآناین گفته است: »آقای 
ابوترابی فرد در یک کلمه مســلمانی آگاه به امور 
سیاسی، دینی و اجتماعی اســت و حضورشان 
در جایگاه امام جمعه ای تهــران برای آبرو دادن 
و حفظ آبــروی مســند نمازجمعه مناســب و 
مفید اســت. ایشان مردی ســلیم النفس و زاهد 
و همیشــه در خدمت نظام جمهوری اســامی 
بوده است، امیدوارم خیر و برکت در خطبه های 
ایشان باشــد. آقای ابوترابی با همه افراد و عایق 
سیاسی ارتباط دارد. منش سیاسی که از ایشان 
می شناســم و دیــده ام این امیــدواری را ایجاد 
می کند که خطبه های ایشــان محصول این نوع 
ارتباطات باشد. خوشــبختانه آقای ابوترابی فرد 
به خوبی در جریان امور سیاســی کشــور است 
و می تواند تحلیل هــا و نــگاه واقع بینانه تری به 

مسائل روز داشته باشد.«  

 انتصاب »حجت الاسلام محمدحسن ابوترابی فرد«گزارش
 به امامت نماز جمعه تهران واکنش های مثبتی را در میان اعتدالیون و اصلاح طلبان به دنبال داشته است

استقبال از »آقای اخلاق« 
به ریاست رئیس جمهوری انجام شد

تصویب پیشنهادات بانک مرکزی برای 
کنترل بازار ارز در هیأت دولت

ایرنا |  هیأت وزیران روز چهارشــنبه به ریاست 
حجت الاسام حسن روحانی، رئیس جمهوری درباره 
اقدامات پیشنهادی بانک مرکزی برای کنترل بازار 
تصمیمات لازم را اتخاذ کرد. در این جلسه اعضای 
دولت به بررسی مجموعه اقدامات پیشنهادی بانک 
مرکزی جمهوری اسامی ایران جهت کنترل بازار ارز 
پرداخت و تصمیمات لازم در این زمینه اتخاذ شد که 

از سوی بانک مرکزی اعام خواهد شد. 

سرلشکر فیروزآبادی: 

به احمدی نژاد اعتراض کردم که چرا 
»خس و خاشاک« گفتید

فارس|  سرلشکر سیدحسن فیروزآبادی، رئیس 
سابق ستاد کل نیروهای مسلح در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به راهپیمایی 25 بهمن  سال 88 
گفت: همان روز ]25 خرداد 88[ جلسه شورای عالی 
امنیت ملی بود. من در مســیر جلسه 20 دقیقه در 
محدوده پل حافظ ایستادم و راهپیمایی را نگاه کردم. 
کاما کار گروهکی بود. مردم این طوری راهپیمایی 
نمی کنند. آدم ها به صورت دسته های دو سه نفره و 
با فاصله 4 متر از هم حرکت می کردند و با حرکات 
دست، عامت پیروزی نشان می دادند و برای داخل 
خانه ها و مغازه ها دســت تــکان می دادند؛ این یک 
شــکل کاما گروهکی بود. آدم هایی که من آن جا 
در تظاهرات دیدم، غالبا جزو مــردم عادی نبودند. 
مردم عادی اصا بلد نیستند این طوری راهپیمایی 
کنند. فردای آن روز آقای زنگنه در جلســه مجمع 
تشخیص مصلحت گفت شما به 2 و نیم میلیون آدم 
گفتید خس وخاشاک. من گفتم آقای زنگنه عدد بلد 
نیست من این جمعیت را دیدم. 35 هزار نفر بیشتر 
نبودند؛ منتها طوری چیده شده بودند که طول مسیر 
را پر کنند.  فیروزآبادی ادامه داد: من البته هیچ وقت 
دسترســی به اطاعاتی پیدا نکردم که شــخص 
موســوی، کروبی و خاتمی از جریان ســازماندهی 
فتنه سبز مطلع بودند. جریان سازماندهی فتنه سبز 
چیزی غیر از اخاق و اعتقــادات این آقایان بود. او با 
بیان این که »هر دو طــرف در فتنه 88 عداوت را به 
داخل مردم تزریق کردند« افزود: بعد از اعام نتایج، 
آقای احمدی نژاد اجتماع میدان ولیعصر را تشکیل 
داد و مردم را جمع کرد و خودش هم میان آنها رفت 
و شال سبز به گردن انداخت و حرف های بدی زد و 
جمله »خس و خاشاک« را گفت. در جلسه شورای 
عالی امنیت ملی من محکم بــه آقای احمدی نژاد 
اعتراض کردم که چرا شــما رفتید و اجتماع میدان 
ولیعصر را تشــکیل دادید و آن حرف هــا را زدید؟ 
شــما که رئیس جمهوری شــده بودید، می رفتی، 
می نشســتی و کارتان را می کردید؛ چــرا مردم را 
تحریک می کنیــد؟ این موضوع در شــورای عالی 
امنیت ملی هم مطرح شــد اما ببینید هر دو طرف 
آمدند و عــداوت را به درون ملت تزریق کردند و این 
مصیبت کمی نبود. آقایان رفتند خانه هاشان اما مردم 

در خیابان آواره و ملتهب بودند که رأی ما چه شد؟

آیت الله جنتی: 

انقلاب اسلامی امانتی در دست ماست
روابط عمومي شوراي نگهبان| آیت الله جنتی 
گفت: مردم همیشــه پای انقاب خود ایستاده اند 
و ضمن تحمل ســختی ها، در حفظ نظام، انقاب 
و اطاعت از ولی فقیه وحدت کلمــه دارند. آیت الله 
جنتی در نطق پیش از دستور جلسه  دیروز شوراي 
نگهبان با مقایسه انقاب اسامي با دیگر انقاب ها که 
در 3 یا 4 سال ابتدایي از بین مي روند، گفت: دشمنان 
این ملت باور نداشتند که این انقاب 39 سال دوام 
بیاورد. آیت الله جنتي با بیان این که کجاي دنیا، مردم 
یک کشــور بعد از گذشت 40 ســال از انقاب خود 
چنین حضور عظیمــي در راهپیمایي دارند، اضافه 
کرد: ما باید دین خود را بــه انقاب و نظام ادا کنیم، 
انقاب اســامي امانتي در دست ماست که باید آن 
را به حضرت امام زمان عج الله تعالي فرجه الشــریف 

صاحب اصلي آن برسانیم. 

مطهری در پاسخ به تذکری مطرح کرد

تشخیص درست اولویت ها در 
بحران های کشور

ایسنا|  سیدناصر موسوی لارگانی دیروز در جلسه 
علنی مجلــس در اخطاری به رئیس صداوســیما 
گفت: اگر در برنامه های تلویزیونی کارشناســانی را 
دعوت می کنید، حتما باید از همه اســتان هایی که 
مثا درگیر مسأله خشکسالی یا ریزگردها هستند، 
کارشــناس دعوت کنید تا در خــال مباحثی که 
در نشست های تلویزیونی می شــود به استان های 
دیگر توهین نشود. بی توجهی به این مسأله موجب 
ضایع شدن حق استان هایی می شود که کارشناس یا 
نماینده مدافع در برنامه تلویزیونی ندارند. او خطاب 
به علی عسگری، رئیس صداوسیما گفت: بی توجهی 
شما به برقرار کردن تعادل در برنامه های کارشناسی 
تلویزیون آثار بدی بر اســتان هایی کــه نماینده یا 
کارشناس در برنامه های شما ندارد، می گذارد. این 
سخنان موســوی لارگانی مورد تشــویق برخی از 
نمایندگان مجلس قرار گرفت. مطهری  در پاســخ 
به این تذکر  گفت: لطفا کف نزنید. ما در کشــور با 
بحران ها و معضات متعددی روبه رو هســتیم اما 
مهم تشخیص اولویت ها در بحران هاست. در اهواز 
براســاس اعام مراجع ذیصاح آلودگی هوا بیش از 
47 برابر وضع طبیعی است. بنابراین اگر در مجلس 
به کمیسیون تلفیق ماموریت ویژه می دهیم تا در این 
خصوص تصمیم گیری کند به معنای بی توجهی به 

استان های دیگر نیست. 

نمایندگان مجلس دیروز در صحن علنی خواستار 
پاسخگویی در مورد نوسانات ارزی شدند 

تذکر ارزی 
شهروند|  دیروز صحن علنی مجلس شاهد تذکر 
نمایندگان به وزیر اقتصاد درباره نوســانات ارز بود که 
در آن خواستار رســیدگی به بازار آشفته ارز شدند. در 
پایان جلسه علنی نوبت صبح روز چهارشنبه مجلس 
تذکرات کتبی نمایندگان مســئولان اجرایی قرائت 
شــد؛ بر این اســاس محمدرضا پورابراهیمی، فرید 
موسوی، محمدعلی شاعری، محمدمهدی زاهدی و 
محمدحســین فرهنگی در تذکراتی جداگانه به وزیر 
اقتصاد و رئیس جمهوری نســبت به افزایش بی رویه 
قیمت دلار و یورو، بازار آشــفته ارز و عدم ورود جدی 
رئیس جمهوری به بازار نابســامان ارز انتقاد کردند و 
خواستار حل این مشکل شدند.این تذکرات در حالی 
داده شــده که پیش از این رئیس جمهوری در نشست 
خبری اخیر خود با اصحاب رسانه درباره نوسانات ارزی 
گفته بود که »اگر نرخ ارز امروز بالاتر از هفته های پیش 
اســت دلایل تجاری و اقتصادی ندارد.« او همچینین 
گفت: »دولت هیچ وقت به نفعش نیست که نرخ دلار 
را در بازار بالا ببرد برای این که مخــارج خودش را بالا 
می برد.« اما آخرین واکنش دولتی ها را در مورد بی ثباتی 
نرخ ارز که انتقاداتی را به سوی دولت روانه کرده از زبان 
سخنگو در نشست خبری روز سه شنبه شنیدیم که در 
پاسخ به این نکته که نوسانات بازار ارز به دلیل افزایش 
خرید ارز بوده است، اظهار کرد که »چنین نوسانی قابل 
قبول نیســت؛ زیرا با این روند زیان جدی متوجه پول 
کشور می شود و دولت به هیچ وجه با کاهش ارزش پول 
ملی موافق نیست و امیدواریم بانک مرکزی برای کنترل 

این بازار اقدامات لازم را انجام دهد.« 
تذکر ۹۰ نفره

دیروز نمایندگان مجلس در حالی برای ادامه تصویب 
جزییات بودجه  سال آینده به بهارستان آمده بودند که 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس از تذکر 90 نماینده به 
رئیس جمهوری درباره وضع بــازار ارز خبر داد. بهروز 
نعمتی گفت: 90 نماینده درباره موضــوع ارز به آقای 
رئیس جمهوری تذکر داده اند. ما نمی دانیم باید به چه 
کسی درباره نرخ ارز و نابسامانی بازار ارز تذکر بدهیم. وی 
از رئیس مجلس خواست تا این موضوع را در دستورکار 
قرار دهد. علی لاریجانی، رئیس مجلس نیز در پاســخ 
به این تذکر از هیأت رئیسه مجلس خواست موضوع را 

پیگیری کنند.
دستور لاریجانی برای پیگیری 

پرچمداری تذکــرات ارزی بــه رئیس جمهوری را 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس نمایندگی کرد؛ 
بــه خاطر همین هــم رئیس مجلس از کمیســیون 
اقتصادی خواست نوســانات فعلی بازار ارز را پیگیری 
کرده و پیشــنهادات خود را در این زمینــه ارایه کند. 
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس در تذکری در جلســه علنی دیروز مجلس با 
اشاره به شرایط اقتصادی کشــور گفت: امروز بازار ارز 
وضع نگران کننده ای دارد و ظرف چند ماه گذشــته 
عدم مدیریــت صحیح بــازار ارز ارزش پــول ملی را 
حــدود 25 درصد کاهش داده اســت. ایــن وضع در 
جذب سرمایه گذاری خارجی و رابطه افزایش ریسک 
ســرمایه گذاری اثر منفی داشته و آثار تورمی به دنبال 
دارد. ضمن این کــه یکی از دســتاوردهای دولت که 
تک رقمی کردن نرخ تورم بوده نیز با مشکل مواجه شده 
است. وی با بیان این که بانک مرکزی توان لازم را برای 
مدیریت بازار ارز  ندارد، ادامه داد: لازم اســت مجلس 
ورود کند و به رئیس جمهوری تذکر دهد. وی با تأکید 
بر این که بازار ارز قابل مدیریت است، گفت: ما معتقدیم 
اعدادی که در بازار ارز معامله می شود عدد واقعی نیست. 
امروز حبابی ایجاد شده و تقاضای روانی در کشور را به 
دنبال داشته است لذا از رئیس مجلس می خواهیم به 
این موضوع ورود کند. اگر صاح می دانید راهکارهای 
عملیاتی وجود دارد که در جلسه کمیسیون اقتصادی 
آن را بررســی کردیم. علی لاریجانی نیــز با تأکید بر 
اهمیت موضوع پاسخ داد: در بحث نرخ ارز بانک مرکزی 
باید توضیحات کافی داشته باشد و راهکاری برای آن 
ارایه کند. کمیسیون اقتصادی هم موضوع را پیگیری 
کند و جلساتی بگذارد و پیشنهاداتی ارایه کند؛ من هم 

پیگیر این موضوع خواهم بود.
انتقاد کواکبیان به کاهش ارزش پول ملی

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: نوسانات نرخ 
ارز بر زندگی محرومان جامعه تأثیرگذار است. مصطفی 
کواکبیــان، نماینده مردم تهران در مجلس شــورای 
اسامی در جلســه علنی دیروز پارلمان، در تذکری به 
رئیس جمهوری نسبت به وضع نابســامان نرخ ارز در 
ماه های اخیر انتقاد کرد و گفت: چگونه اســت که نرخ 
دلار در کشــورهایی مثل امارات، عربســتان و کویت 
ثابت می ماند، اما در کشــور ما که گفته می شود روزی 
5 میلیون دلار از طریق بانک مرکزی بــه بازار تزریق 
می شود، نرخ دلار به این شــدت افزایش می یابد. وی 
افزود: از ابتدای پیروزی انقاب نرخ دلار 7 تومان بوده 
اســت و الان 4 هزار و 900 تومان شده است که با این 
وضع ارزش پول ملی بیــش از 20 درصد کاهش یافته 
است، آقای مطهری! حتما نکاتی را به رئیس جمهوری 
تذکر دهید. نماینده مردم تهــران در مجلس با تأکید 
بر این که رئیس جمهــوری باید تدبیر ویــژه ای برای 
جلوگیری از افزایش دلار و ســکه بیندیشــند، اظهار 
کرد: این میزان نوسان در نرخ ارز در زندگی محرومان 
جامعه تأثیرگذار است.علی مطهری، نایب رئیس مجلس 
که ریاست جلســه را برعهده داشت در پاسخ به تذکر 
کواکبیان گفت: موضوعی که درباره قیمت ارز گفتید، 
صبح هم آقای پورابراهیمی تذکر دادند و نظر مجلس و 
رئیس هم این است که کمیسیون اقتصادی این موضوع 
را حتما بررسی  کرده و گزارش خود را در جلسه علنی 

ارایه دهد.
نوسان نرخ ارز یک توطئه است 

نماینده مردم میاندوآب هم در تذکری شــفاهی در 
جلسه علنی دیروز با انتقاد از نوســانات بازار ارز گفت: 
نوسانات نرخ ارز یک توطئه است. خبری در راه است، 
 از خواب بیدار شوید. جهانبخش محبی نیا گفت: افزایش 
نرخ ارز آثار تورمــی دارد و پول ملی ایــران را از ارزش 
می اندازد. این افزایش پول ملی را له و لورده می کند و 
استقالی برای پول ما نمی گذارد. همچنین باعث انتقال 

دارایی مردم ایران به خارج می شود. 
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واکنش ها همچنان به طرح رفراندوم از  سوی رئیس جمهوری ادامه دارد: 

تأکید کدخدایی بر مواضع قبلی  
 دفاع آشنا از موضع رئیس جمهوری

شــهروند|  طرح برگزاری رفراندوم توســط 
رئیس جمهوری در روز 22 بهمن که در راســتای 
حل مسائل بسیار مهم اقتصادی، سیاسی، اجتماعی 
و فرهنگی بیان شــده بود، همچنان با واکنش های 
متعددی روبه رو شده است؛ ازجمله این واکنش ها 
توییت رئیــس مرکز بررســی های اســتراتژیک 
ریاست جمهوری در پاســخ یادداشت روز سه شنبه 
سخنگوی شورای نگهبان بود که البته کدخدایی بار 
دیگر بر موضع خود تأکید کرده بود. در همین راستا 
یک عضو حقوقدان شورای نگهبان هم اشاره کرده بود 
که رئیس جمهوری باید به صورت روشن منظورشان 
را از همه پرسی درباره این که در چه موضوعاتی است، 
بگوید؛ اما در میان واکنش های اخیر، دیدگاه سعید 
حجاریان، نظریه  پرداز اصاح طلب هم جالب توجه 
بود که طرح چنین خواسته ای از روحانی را خطرناک 

توصیف کرده بود. 
کدخدایی همچنان تشکیک وارد می کند

اســتراتژیک  بررســی های  مرکــز  رئیــس 
ریاست جمهوری در توییتر خود توضیحاتی درباره 
سخنان اخیر حسن روحانی مبنی بر توجه به اصل 
59 قانون اساسی نوشت. به گزارش خبرآناین، در 
متن توییت های حســام الدین آشنا درباره اصل 59 
قانون اساسی که اشاره به سخنان رئیس جمهوری 
در روز 22 بهمــن دارد، آمده که »اگر جایی ما با هم 
بحث داریم باید به اصل 59 قانون اساســی مراجعه 
کنیم، اصل 59 قانون اساســی می گوید در برخی 
موارد قانون گذاری و اعمال قوه مقننه در مسائل مهم 
اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی مراجعه به 
آراي مستقیم مردم است.« آشنا در ادامه اصل متن 
59 قانون اساســی را آورده که »در مســائل بسیار 
مهم اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی ممکن 
اســت اعمال قوه مقننه از راه همه پرسی و مراجعه 
مســتقیم به آرای مردم صورت گیرد. درخواســت 
مراجعه بــه آرای عمومی باید به تصویب دوســوم 
مجموع نمایندگان مجلس برسد.« وی همچنین به 

نظر شورای نگهبان در مورد این مصوبه اشاره کرده 
و در ادامه توییت خود نوشته که »شورای نگهبان در 
اسفند 1381 اعام کرد که مصوبه مجلس در مورد 
همه پرسی باید به تصویب شورای نگهبان برسد.« 
آشــنا در پایان آورده که »با این اوصــاف نه ارزیابی 
سخنگوی محترم چندان دقیق است و نه پیش بینی 

سخنران موقر چندان مقرون به صاح و سداد.«
تأکید کدخدایی بر همان موضع قبلی

عباسعلی کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان 
به پیشــنهاد حســن روحانی برای همه پرســی 
تشــکیک وارده کرده و روز سه شــنبه در کانال 
تلگرامــی اش نوشــته بــود: »رئیس جمهوري 
محترم پیشــنهادی را مطرح فرمودند که به نظر 
می رسد کارشناسی نشده باشد؛ چون که کاربرد 
اصل 59 برای همه آشــنایان به حقوق اساســی 
معلوم اســت و نیاز به بحث بیشتر ندارد. اصل 59 
مربوط به اعمال اختیارات قوه مقننه است. شاید 
آقای رئیس جمهوری با اصل دیگری آن را اشتباه 
کرده اند.« با این اوصاف سخنگوی شورای نگهبان 
دیروز دوباره بر ســخنان خود تأکید کرده و گفته 
که »نظرش در مورد همه پرســی همانی است که 

در کانال تلگرامی خود منتشر کرده است.«
رفراندوم به چه کار روحانی می آید؟

سعید حجاریان، تحلیلگر مسائل سیاسی نیز طی 
یادداشتی دیدگاه خود را درخصوص طرح موضوع 
رفراندوم از ســوی رئیس جمهــوری  مطرح کرده 
است؛ به گزارش جماران، در متن این یادداشت آمده 
است که »اگر مقصود ایشان اختاف جناح ها بر سر 
سیاست هاست، طبیعتا قوه مقننه بنا به کارکردش 
این اختافات را حل می کنــد و اگر مجلس در این 
امر ناموفــق بود، مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
به موضوع ورود کــرده و حل اختــاف می کند.« 
حجاریان در ادامه با اشاره به بند هشتم اصل یکصد و 
دهم قانون اساسی نوشته که »حل  معضات  نظام  که  
از طرق  عادی  ]مجمع تشخیص مصلحت نظام[ قابل  
حل  نیست، برعهده رهبری است. لذا باید این پرسش 
را مطرح کرد که اساسا اصل پنجاه و نهم قانون اساسی 
به چه کار آقای روحانی می آید؟« این فعال سیاسی 

اصاح طلب با اشاره به این که اصل پنجاه و نهم پیچ و 
خم های زیادی دارد، تشریح کرده که »اولا رهبری 
یا دوسوم نمایندگان باید موضوع همه پرسی را تأیید 
کنند، ثانیا شورای نگهبان چون آن را مصوبه مجلس 
می داند، برای خود حق وتو قایل است. لابد در ذهن 
آقای روحانی مسأله ای بالاتر از اختاف جناح ها بوده 
اســت که اصل پنجاه و نهم را پیش کشیده است.« 
وی در ادامه یادداشــت خود آورده است: »واقعیت 
این است که ایشان به عنوان حقوقدان می خواهند 
مسأله ای سیاسی را از طریق حقوقی حل کنند که 
طریقی است صعب و دشوار. گمان دارم اصل مذکور، 
در صورتی که ارکان قــدرت اراده کنند صرفا به کار 
تغییر نظام ریاستی به پارلمانی و یا تبدیل جمهوری 
اسامی به حکومت اسامی - چنانکه مدنظر یکی از 

احزاب اصولگرا بود - می آید.«
روشن بگویید منظورتان چیست

نجــات الله ابراهیمیان، عضو حقوقدان شــورای 
نگهبان نیز تأکید دارد »همه پرسی ظرفیتی است که 
در قانون اساسی پیش بینی شده و از این منظر اشکال 
حقوقی به پیشــنهاد رئیس جمهوری نمی گیرد اما 
می گوید باید روشن شود منظور از همه پرسی در چه 
موردی است.« نجات الله ابراهیمیان گفته است: »در 
قانون اساسی استثنایی برای همه پرسی قید نشده 
و درباره همه مسائل مهم کشور می توان از ظرفیت 
همه پرسی استفاده کرد.« این عضو حقوقدان شورای 
نگهبان در گفت وگو با اعتمادآناین و در پاسخ به این 
ســوال که آیا موردی هست که استثنا باشد و نشود 
برای آن همه پرســی انجام داد، گفته است: »قانون 
اساسی قیدی دراین باره نزده و می گوید در مسائل 
مهم کشور می توان به همه پرســی متوسل شد.« 
وی همچنین در پاسخ به این که آیا در صورت انجام 
همه پرسی نیاز به تأیید شــورای نگهبان هم وجود 
دارد، بیان کرده که »این ســوال خیلی زودهنگامی 
اســت؛ اول باید درباره اولی بحث کنیم. فعا کسی 
درباره همه پرسی حرفی زده یک دعوایی راه افتاده 
اســت؛ بنابراین این که بحث کنیم شورای نگهبان 
باید درباره همه پرســی اظهارنظر کند یا نه مسأله 

زودهنگامی است.«

پارلمان اصلاحات تولید مانیفست
سیاست و خط مشی خواهد کرد

خبرآناین نوشت: رئیس شورای هماهنگی جبهه 
اصاحات گفت: پارلمان اصاحات یک نهادبالادستی 
به لحاظ تئوریک خواهد بود و با هیچ مجموعه دیگری 
در ایــن جریان موازی و منافی نمی شــود. حســین 
کمالی در مورد طرح ایده تشــکیل پارلمان اصاحات 
گفته که »پارلمان اصاحات بحث جدیدی نیســت، 
دو  سال پیش کلیاتش در شــورای هماهنگی جبهه 
اصاحات به تصویب رسید و مجدد با پیشنهاد حزب 
مردم سالاری در دستور کار قرار گرفت. وظیفه پارلمان 
اصاحات تولید مانیفست و مفاهیم مشترک است تا 
بین نظرات اصاحات با بقیه جمعیت ها فرق بگذارد؛ 
چون گاهی اوقات کسانی که افکاربراندازانه دارند، خود 
را در چارچوب های اصاح طلبی تعریف می کنند؛ در 
حالی  که این طور نیست. اصاح طلبان به بقای نظام و 
اصاح امور معتقدند، بنابراین کاما متفاوت هســتند 
با کســانی که اصل نظام را قبول ندارنــد.« این فعال 
سیاســی اصاح طلب در مورد این که تکلیف شورای 
عالی سیاست گذاری چه می شود، گفته است: »شورای 
هماهنگی تصمیم خواهد گرفــت و هنوز هیچ بحثی 
نکردیم. نقش پارلمان اصاحات با نقش شورای عالی 
اصاح طلبان متفاوت است؛ یعنی پارلمان اصاحات 
تولید مانیفست، سیاست و خط مشی می کند.« وی در 
پاسخ به این سوال که یعنی پارلمان اصاحات موازی 
و منافی شورای عالی سیاست گذاری نخواهد بود، بیان 
کرده که »با هیچ بخش دیگری مــوازی نخواهد بود. 
پارلمان اصاحات یک نهاد بالادستی به لحاظ تئوریک 
خواهد بود.« کمالی همچنین درباره این که آیا مرجع 
سیاســت گذاری و اجرایی در اردوگاه اصاح طلبان از 
هم تفکیک می شود، گفته که »شورای هماهنگی جبهه 
اصاحات تصمیم می گیرد چه طور باید عمل شود.« 
این فعال سیاسی اصاح طلب درباره این که چقدر بین 
این دو مجموعه هماهنگی برقرار اســت، اظهار کرده 
که »شورای هماهنگی جبهه اصاحات، شورای عالی 
سیاست گذاری را تشکیل داد؛ یعنی شورای عالی مولود 
شورای هماهنگی جبهه اصاحات اســت. درباره این 
مسائل هنوز شورای هماهنگی تصمیمی نگرفته است.«
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